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گزارش خبری

پس از انتشار عکس هایی از تخریب های بافت شیراز 
و تخت جمشید بررسی شد:

هیچ تخریب جدیدی در کار نیست

خبرها و عکس های جدیدی از تخریب بافت تاریخی شیراز و آسیب به تخت 
جمشــید براثر فرونشست زمین منتشر شــده اما کارشناسان معتقدند هیچ 
تخریب جدیدی صورت نگرفته است. درواقع سال جاری هیچ تخریب سازمان یافته ای 
در بافت تاریخی شیراز رخ نداده مگر توسط مالکان خانه ها. فرونشست زمین نیز به 
اعتقاد بســیاری از کارشناســان موجب تخریب تخت جمشید نمی شود، چراکه آثار 
ارزشــمند این پایگاه تاریخی ارزشمند در دل کوه ســاخته شده اند. البته فرونشست 
اثرات مخرب بسیاری بر محیط زیست و منطقه ای که تخت جمشید در آن واقع شده 
است، دارد اما آثار تاریخی تخت جمشید سالم خواهند ماند. این امر به دلیل تدبیر و 
درایت نیاکان ما در ساخت چنین بنای باشکوهی است. درایتی که اکنون هیچ از آن 
باقی نمانده و مســئولان دولتی با بی مبالاتی در حال تخریب نه تخت جمشید بلکه 
ایران عزیزمان هســتد. فرونشست در شــهرهای مختلف ازجمله اصفهان، هم به 
میراث فرهنگی و هم میراث طبیعی کشور آسیب های فراوانی وارد کرده و مسئولان 
در مقابل چه می کنند؟ هیچ. تخریب محیط زیست کم از تخلف ندارد و باید در مقابل 
خشک سالی و ورشکستگی آبی در کشور چاره ای اندیشیده شود. مشکلی که به نظر 

می رسد حتی به ذهن مسئولان هم خطور نکرده است.

چاه آب در منطقه ای با معضل فرونشست زمین
از ســویی دیگر وزیر میــراث فرهنگی چندبار در بازدید از اســتان فارس و تخت 
جمشــید اظهار کرد که باید ضوابط تعیین محدوده حریم آثار باستانی تغییر کند تا 
مردم بتوانند به زندگی و کارشــان برسند و در پاســارگاد با برداشت از چاه های آب، 
کشــاورزی کنند. اطراف تخت جمشید باید چاه های آب حفر شود و مردم کشاورزی 
کننــد در صورتی که همین چاه های آب عامل اصلی فرونشســت زمین در دشــت 
مرودشــت هستند. سیدعزت االله ضرغامی وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  
دســتی بعدها درباره اظهاراتش گفت: وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  

دستی به  دنبال حفر چاه در کنار مقبره کوروش نیست.

عکس ها قدیمی هستند
کارشناسان می گویند به تازگی هیچ تخریبی در بافت تاریخی شیراز مشاهده نشده 
است و عکس ها قطعا قدیمی هستند. البته در مقابل مرمت و آسیب های واردشده 
به بافت تاریخی شــیراز هیچ اقدام مثبتی انجام نشــده است و عملا بافت تاریخی 
شیراز به حال خود رها شده تا تخریب شود. محمدمهدی کلانتری، دبیر پویش ملی 
نجات بافت های تاریخی ایران، به «شــرق» گفــت: به تازگی یک کمیته فنی در راه و 
شهرسازی شــیراز تشکیل شده، جلساتی نیز برگزار شــده و نتایج مثبتی اتخاذ شده 
اســت. مصوبه ها در این کمیته به تصویب رســیده و تأیید نهایی می شود. همچنین 
تفویض اختیار به اســتانداری فارس برای بافت تاریخی شــیراز باطل شده است. او 
افزود: به شورای توسعه استان فارس درباره بافت تاریخی شیراز تفویض اختیار شده 
بود اما توســط دیوان عدالت اداری باطل شد و مخبر، معاون اول ریاست جمهوری 
نیز نامه ای ارسال کرد که طرح باید در شورای عالی معماری و شهرسازی وزارت راه 
و شهرسازی به تصویب برســد. کلانتری گفت: در محل تخریب های قدیمی امکان 
ساخت وســاز وجود دارد اما تخریب تازه ای در بافت تاریخی شــیراز صورت نگرفته 
اســت. پیش از عید، در بهمن ماه سه پلاک ثبت ملی در بافت تاریخی شیراز تخریب 

شده بود اما بعد از عید هیچ گونه تخریبی صورت نگرفته است.

انواع تخریب ها در بافت تاریخی شیراز
انواع تخریب های ســازمان یافته از جمله مردمی، عمــدی و تخریب بر اثر عدم 
رسیدگی و ســوءمدیریت را در بافت تاریخی شیراز شاهد هستیم. همچنین نصیری، 
کارشــناس مرمت میراث فرهنگی، درباره بافت تاریخی شیراز و خبرهای منتشرشده 
دربــاره تخریب های اطراف آن گفت: همواره با چند نــوع تخریب در بافت تاریخی 
شــیراز مواجه هستیم؛ تخریب سازمان دهی شــده دولتی یا شبه دولتی، تخریب های 
مردمــی و تخریب هایی که بــر اثر مرور زمان و عدم رســیدگی صــورت می گیرند. 
تخریب های مردمی به این طریق است که مالک شبانه خانه تاریخی خود را تخریب 
می کند یا کنتور آب را تخریب می کند و یک سال بعد، خانه کاملا تخریب شده است. 
او افزود: چند ســال گذشته در قسمت شرقی شاه چراغ چند خانه ثبتی تخریب شد 
اما دیگر توسط شــهرداری و هیچ نهاد دولتی دیگری تخریب سازمان یافته را شاهد 

نبودیم.

فرونشست مرودشت آسیبی به تخت جمشید نمی رساند
فرونشست دشت مرودشت اثرات ســوء بسیاری بر زندگی مردم منطقه، محیط 
زیست و حتی گردشگری و بازدید از تخت جمشید بر جای می گذارد، اما تأثیری بر آثار 
ارزشمند تخت جمشید ندارد. گویی نیاکان مان می دانستند که در آینده دولتی بر سر 
کار خواهد آمد که از هیچ تخریب و کارشکنی ای در بناهای باستانی فروگذار نخواهد 
کرد. عبدالرضا نصیری، کارشناس مرمت میراث فرهنگی و باستان شناس، به «شرق» 
گفت: از سال ۸۸ درگیر فرونشست زمین در دشت مرودشت هستم. نظرات مختلف 
بســیاری درباره فرونشست زمین عنوان می شود. با توجه به خشک سالی و تغییرات 
در زیر خاک، فرونشســت بر اثر خالی شــدن حفره های آب زیرزمینی رخ می دهد؛ به 
این طریق که بر اثر خالی شــدن حفره های آب، زمین خالی شــده، نشست می کند و 
فرونشســت رخ می دهد. او افزود: در تخت جمشید و نقش رستم، در یک لایه بستر 
خاک دســتریز وجود دارد. در نقش رستم، کعبه زرتشت واقع شده است که کف آن 
حدود پنج متر پایین تر واقع شــده و ضخامت آن مانند خاک بکر و طبیعی نیست. از 

دوهزارو ۵۰۰ سال گذشته تاکنون خاک از کوه سرازیر شده است.

تخت جمشید، مقاوم در برابر مسئولان و فرونشست
نصیری با تأکید بر اینکه فرونشست زمین در دشت مرودشت برای تخت جمشید 
آسیب زا نیست، بیان کرد: تمام بخش های نقش برجسته تخت جمشید در بستر کوه 
قرار دارند و فرونشست زمین تأثیری بر آثار واقع شده در بستر کوه بر جای نمی گذارد. 
اگر در زیر بســتر خاک، بناهایی وجود داشته باشــند، تحت تأثیر فرونشست تخریب 
می شــوند که این مشــکل در تخت جمشید وجود ندارد. ســال ۹۰ یک زمین شناس 
پیشــنهاد کرد تا درباره فرونشســت زمین در دشت مرودشت تحقیق کند اما بودجه 
در اختیــار او و تیمــش قرار نگرفته اســت. به نظر می رســد حفر چــاه در اطراف 
تخت جمشــید یکی از مشکلات اصلی فرونشست زمین اســت. او افزود: پروفسور 
رئیسی اردکانی، زمین شناس دانشکده شیراز، در سال ۹۰ پیشنهاد کرد بودجه ای ۲۰۰ 
میلیون تومانی در اختیارش قرار بگیرد تا با گمانه زمین شناسی دور تخت جمشید و 
مطالعه لایه های خاک، تخمین درستی از میزان آسیب فرونشست به تخت جمشید 
به  دســت آید. هنوز این بودجه تأمین نشده است که اکنون باید مبلغ بسیار بالاتری 
برای چنین مطالعه ای در اختیار کارشناسان و تیم تحقیق قرار بگیرد. نصیری گفت: 
فرونشســت اطراف تخت جمشــید همواره سوژه ناب رســانه ای است اما خطری 
متوجه تخت جمشــید نیست. اگر یک تحقیق کارشناسی درباره فرونشست زمین در 
دشت مرودشــت صورت بگیرد، تمامی گمانه زنی ها و نگرانی های مردم و رسانه ها 
از میان می رود. در دنیا ایران را به تخت جمشــید زیبایش می شناسند اما بی توجهی 
و حتی کارشکنی مســئولان موجب شــده این پایگاه تاریخی ارزشمند و جهانی در 
معرض انواع خطرها قرار بگیرد. نه مردم چنانچه باید نســبت به میراث فرهنگی و 

محیط زیست کشور خود احساس مسئولیت می کنند و نه کارشناسان.

بزه سوءاستفاده جنسی از کودکان
چندی پیش یورونیوز در گزارشــی خبر داد که براساس نتایج یک مطالعه 
جدید ســالانه بیــش از ۳۰۰ میلیــون کودک در سراســر جهــان قربانی 
سوءاستفاده جنسی آنلاین می شوند. این اولین بار است که تحقیقاتی درباره آزار و 

اذیت آنلاین کودکان در مقیاس جهانی انجام می شود.
در این گزارش گفته شــده بود که محققان دانشــگاه «ادینبورو» دریافتند ۱۲.۶ 
درصد از کودکان جهان (۳۰۲ میلیون) ســال گذشــته (۲۰۲۳) بــا قرار گرفتن در 
معرض تصاویر، ویدئوها و مکالمات نامتعارف در فضای مجازی مورد سوءاستفاده 
قرار گرفته اند. علاوه بر این تخمین زده می شــود که ســال گذشــته ۱۲.۵ درصد از 
کودکان در سراســر جهــان (۳۰۰ میلیون) با مکالمات و پیامک های ناخواســته و 
بدون رضایت با مضامین غیراخلاقی از ســوی بزرگســالان و جوانان مواجه شده  
باشند. این تحقیق همچنین نشــان داد ایالات متحده یکی از مناطق پرخطر برای 
کودکان محسوب می شود. طرح «Childlight» که با هدف درک شیوع کودک آزاری 
راه اندازی شده است، نشان می دهد از هر ۹ مرد در ایالات متحده یک نفر (تقریبا ۱۴ 
میلیون) در مقطعی از زندگی خود در فضای مجازی کودکان را مورد سوءاستفاده 
قرار داده اســت. یافته های این تحقیق همچنین عنوان می کند در بریتانیا نیز هفت 
درصد از مردان «۱.۸ میلیون» در دوره ای از زندگی خود تجربه انجام چنین اقدامی 
را داشــته اند. بسیاری از مردان شرکت کننده در این مطالعه اعتراف کرده اند که اگر 
مطمئن باشند هویت شان مخفی نگه داشته می شود، باز هم مرتکب جرائم جنسی 
آنلاین علیه کودکان خواهند شد. پل استنفیلد، مدیر اجرائی «Childlight»، گفت: 
موارد کودک آزاری بســیار رایج شده اســت، به طوری که در هر ثانیه پرونده ای در 
این زمینه به ســازمان های نظارتی و پلیس گزارش می شود. او در ادامه تأکید کرد 
این یک نوع بیماری است که به طور تصاعدی در حال رشد است و در هر کشوری 
رخ می دهــد و نیاز به یک واکنش جهانی دارد. اســتنفیلد در ادامه اذعان کرد: ما 
بایــد فورا اقداماتــی در این زمینه انجام دهیم. این نــوع رفتارها باید به عنوان یک 
موضوع بهداشــت عمومی که می توان از آن پیشــگیری کرد، در نظر گرفته شوند. 
استفان کاوانا، مدیر اجرائی اینترپل، نیز با بیان اینکه رویکردهای سنتی اجرای قانون 
همچنان ادامه دارد، تصریح کرد: ما باید با هم در ســطح جهانی کارهای بیشتری 
انجام دهیم، ازجمله آموزش متخصصان، اشتراک گذاری داده ها و تجهیزات بهتر 
برای مبارزه مؤثر با این بیماری که به میلیون ها کودک در سراســر جهان آســیب  

وارد می کند.

خطر سوءاستفاده در فضای مجازی
با گسترش شبکه های اجتماعی و میل والدین برای به نمایش گذاشتن زیبایی های 
کودکان شان، متأسفانه احتمال قرار دادن آنها در معرض سوءاستفاده های جنسی 
فراهم است. چندی پیش حسام الدین ریاحی، متخصص اخلاق پزشکی، در همین 
زمینه به ایسنا گفته بود: «احراز سن قانونی یکی از مهم ترین ملاحظات رسانه های 
مجازی اســت. برخی کشــورها با طراحی پروتکل و مدل هایــی ورود کودکان به 
فضاهایــی را که همــراه با فعالیت اجتماعی هســتند، مورد حمایــت خود قرار 

می دهند، تا استفاده از این محیط ها موجب سوءاستفاده از آنان نشود».
او به تشــریح طرحی مبنی بر ورود کودکان به فضاهای مجازی و سوءاستفاده 
نشــدن از آنــان پرداختــه بــود: «برخــی از شــبکه های اجتماعی کــه در حال 
خدمات رســانی آنلاین مانند چت روم به کودکان هســتند، باید این امکان را داشته 
باشــند که در صورت پایین بودن سن کودک به او هر خدماتی ارائه ندهند، به دلیل 
اینکه امکان ورود افراد سودجو به این فضاها و سوءاستفاده های جنسی از کودکان 

بسیار زیاد است.
بر اساس دستورالعمل هایی، به کودکان توصیه می شود که اطلاعات شخصی 
خود را در فضاهای مجازی مخفی نگه دارند، چون هر لحظه احتمال سوءاستفاده 
از آنان وجود دارد، بنابراین خانواده ها باید در این محیط ها کودکان خود را همراهی 

کنند».
او تأکید کرده بود: «آموزش های لازم برای استفاده کودکان از فضاهای مجازی 
که به صورت مقطعی انجام می شــود، باید به صورت گســترده پیگیری شــود و 
نهادهای مختلف مانند آموزش و پرورش و نیروی انتظامی باید با شبکه رسانه های 

ملی مرتبط شوند تا آموزش های لازم از این طریق به کودکان ارائه شود».
بــه دلیل اهمیت این موضوع برنامه ای تحت کنترل وزارت بهداشــت جهانی 
WHO تدویــن شــده اســت. در این برنامــه، گروهــی از ۱۰ آژانــس بین المللی 
مجموعه ای از راهبردهای موســوم بــه INSPIRE را ارائه کردند که در کل هفت 
راهبرد برای پایان دادن به خشــونت علیه کودکان مطرح شــده است. هر حرف از 
کلمه INSPIRE یکی از این راهبردها را نشــان می دهد و بیشتر آنها در جلوگیری 
از انواع مختلف خشونت در بخش هایی از قبیل بهداشت روان، آموزش و کاهش 

جرائم هستند. این هفت راهبرد عبارت اند از:
۱-اجرای قوانین: منع رفتار خشــونت آمیز و محدود کردن دسترسی به الکل و 

سلاح گرم.
۲-هنجارها و ارزش هــا: اصلاح هنجارهای فرهنگی که باعث سوءاســتفاده 

جنسی از دختران یا رفتار پرخاشگرانه بین پسران می شود.
۳-محیط های ایمن: یعنی شناسایی نقاط ویژه برای خشونت در محله و سپس 
پرداختن به دلایل محلی از طریق سیاست هایی که برای حل مشکلات و ارائه انواع 

دیگر برنامه ها انجام می شود.
۴-حمایت والدین و مراقبان: اطلاع رسانی به والدین و جوانان که باعث آگاهی 

بیشتر آنان شود.
۵-درآمد و تقویت اقتصادی: مانند امور مالی خرد که موجب برابری اقتصادی 

بین زن و مرد می شود.
۶-خدمات و پشــتیبانی: تضمین زندگی کودکانی که در معرض خشونت قرار 
دارند و نیازمند مراقبت های اضطراری و خدمات روان پزشکی و اجتماعی هستند.

۷-آموزش مهارت های زندگی: مانند اطمینان از حضور کودکان در مدرســه و 
ارائه آموزش های زندگی و دیگر مهارت های اجتماعی.

به تازگی دبیر مرجع ملی حقوق کودک از تدوین پیش نویس لایحه  «حمایت از 
کودکان در فضای مجازی، رســانه ای و فرهنگی» خبر داده و گفته است: «مرجع 
ملی حقوق کودک درباره تصمیم گیری برای تصویب برخی مقررات پیش بینی شده 
قصد جمع سپاری و نظرســنجی از جامعه را دارد؛ چراکه برخی از این فعالیت ها 

مربوط به فضای فرهنگی و اجتماعی جامعه و خانواده هاست».
ســیدعلی کاظمی در این باره به ایســنا گفته است: «از ســال گذشته کمیته ای 
تحت عنوان حمایت از کودکان در فضای مجازی با هدف جلوگیری از بهره کشــی 
از کودکان در فضای مجــازی و خطراتی که در فضای مجازی می تواند گریبان گیر 
کودکان شــود، تشکیل شد. براســاس بند «د» ماده یک قانون حمایت از اطفال و 
نوجوانــان، تهیه و تولید هر اثری که محتوای آن بیانگر جذابیت جنســی طفل یا 
نوجوان مانند برهنگی و... باشــد، هرزه نگاری تلقی می شود و همچنین طبق بند 
ژ ماده ۳ این قانون بهره کشــی از اطفال و نوجوانان از وضعیت های مخاطره آمیز 
اســت و در ماده ۱۰ و ماده ۱۵ این قانون برخی مجازات ها را برای اشــخاصی که 
کودکان را مورد بهره کشــی قرار می دهند یا مورد هرزه نگاری و ارتباطات نامناسب 
در فضای مجازی قرار می دهند، در نظر گرفته است». به گفته او باوجوداین درباره 
بهره کشی والدین از کودکان شان در فضای مجازی قانون ابهامات زیادی دارد و لازم 
اســت در این راستا اصلاحاتی انجام شود. براساس این قرار بود در ابتدا در راستای 
مقابله با بهره کشی از کودکان در فضای مجازی از طرف «والدین سوءاستفاده گر» یا 
دیگران کمیته ای تشکیل و مقرراتی تدوین شود، اما پس از آن تصمیم بر این شد که 
صرفا یک موضوع خاص مورد هدف قرار نگیرد، بلکه در حوزه های رسانه، فرهنگ 

و فضای مجازی، حمایت از کودکان مورد توجه قرار گیرد.
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در سلسله گفت وگوهای «ســلامت بدون سانسور» در حاشیه همایش های 
انجمن های مطالعات کبدی و آندوسکوپی های گوارشی در استودیوی خبری و 
رسانه ای همایش های مشترک هپاتیت، آندوسکوپی گوارشی و جامع گوارش و 
کبد، گفت وگوهایی در راســتای ارائه راهکارها و پیشنهادهایی به دولت آینده و 
وزیر بهداشت آینده در حوزه سلامت شکل گرفت. دکتر امیرپاشا طبائیان، معاون 
آموزشی نظام پزشکی تهران بزرگ و دبیر انجمن های علمی مطالعات کبدی و 
آندوسکوپی های گوارشــی و دکتر حسین قناعتی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
تهران، به ارائه راهکارها و پیشــنهادهایی به دولت آینده و وزیر بهداشت آینده 

اقدام کردند. مشروح این دو گفت وگو را در ادامه خواهید خواند:
 آقای دکتر قناعتی ما در مقطع مهمی از تاریخ هســتیم، در زمانی که مقطع   �

انتخاب نفر اول قوه مجریه کشور است. در مقطعی نابهنگام که یک اتفاق ناگوار 
باعث شد در مدت زمان کوتاهی افراد خودشان را نامزد کنند و قاعدتا برنامه ریزی 
قبلی برای آن کار نداشته باشند. با توجه به اینکه سلامت مقوله ای چند بعدی و 
بسیار مهم است، بفرمایید چه توصیه ای برای فردی که برای ریاست قوه مجریه 

انتخاب می شود، در حوزه حرفه ای خود دارید؟
می خواهم این طور شــروع کنم، مشکل کشــور ما حکمرانی است، یعنی اگر 
بتوانیم حکمرانی با راندمان بالا داشــته باشیم، خیلی از مشکلات حل می شود. 
من مصاحبه ای کردم که با پولی که الان در دانشگاه ما هست، به راحتی می شود 
یک و نیم دانشــگاه دیگر را هم چرخاند، به شرطی که بتوانیم مدیریت بهینه ای 
داشته باشــیم. مثال می زنم؛ معاونت درمان و معاونت بهداشتی  ما در خیابان 
حافظ ســاختمان پرخطری بود. به سختی رفتیم ساختمانی گرفتیم، برای گرفتن 
آن شــش ماه طول کشــید تا برای خرید مجوز بگیریم، اینها زمان اســت، زمان 
هم ســرمایه و پول است. پیشــنهادم این است که اولین کاری که رئیس جمهور 
محتــرم بکند، این باشــد که تــا جایی که ممکــن اســت، مقررات زدایی بکند. 
دولــت به نقش اصلی خودش یعنی تولیت برگــردد و اجرا را به مردم، بخش 
خصوصی، نه به صورت خصولتی واگذار کند. متأسفانه هر چه خصوصی سازی 
بوده، خصولتی  سازی بیشــتر در آن بوده تا خصوصی سازی. ما رئیس جمهوری 
می خواهیم که قوی باشــد، کاربلد باشــد، همه جوره کار کنــد، تجربه طولانی 
داشــته باشد، در قوای مختلف حضور داشــته باشد و کارنامه اجرائی مشخص 
داشــته باشد. ما پزشــک ها یک مثال داریم که دارویی در این ویترو (مثلا محیط 
آزمایشــگاه) جواب داده در این ویو (بدن انســان) ممکن اســت جواب ندهد. 
خواهشــم از مردم این است که ســنجیده انتخاب کنند که الحمدالله این رشد را 
هــم در این انتخاب در آنها می بینیم که احساســی رأی نمی دهند؛ یعنی مردم 
دیگر برای شــان مهم نیست چپ بیاید یا راســت بیاید. می خواهند کسی بیاید و 
کار مملکت را جلو ببرد. واقعا در این تجربه سه ساله دانشگاه خیلی خوشحال 
هســتم، چون دوره خیلی خوبی بــود، ما با تیم مان در این دوره موفق شــدیم 
در عــراق یک شــعبه بزنیم با ۶۰۰ دانشــجو که این بزرگ تریــن تحول آموزش 
بین المللی ایران بود، در تاریخ کشور ایران. یک میلیارد دلار سرمایه گذاری کردند 
و الان اســتادان ما دارنــد می روند آنجا کار می کنند، اولیــن فارغ التحصیلان ما 
دو هفتــه دیگر می آیند بیرون. درباره هوش مصنوعــی، درباره فناوری و انتقال 
فناوری در دانشــگاه علوم پزشــکی تهران کارهای بزرگی شد. در زمینه آموزش 

هم تحولات خوبی ایجاد کردیم.
آخرین جملات را هم بگویم، مبارزه با فســاد، شایسته  ســالاری، شــفافیت، 
قانون گرایــی، حکمرانی صحیح و آموزش، آموزش مســتمر، اینها راه نجات ما 

است.
درباره بحث مهاجرت ها هم باید ببینیم مشــکل کجا اســت، حل کنیم. با 
خواهش و تمنا که نمی شــود آدم ها را نگه داشــت. قسمتی از مسئله را باید 
بگوییم، اینجا وطن ما اســت، باید خدمت کنیم و خیلی مسئله مهمی است و 
واقعا اگر به هر آدم وطن پرســتی یک ماه هم پول ندهند، می ایستد رایگان کار 
می کنــد ولی بالاخره همه در این حد و درجه نیســتند. ما نمی توانیم آدم ها را 
مجبور کنیم بلکه باید تأمین کنیم. در زمینه مســائل فرهنگی هم کار اساســی 
و خوبی را شــروع کردیم، درباره گفت وگو با دانشجوها، با تمام گروه ها ارتباط 
داریم؛ یعنی من سه دور راند کردم تمام گروه ها را تک به تک. یکی از استادانی 
کــه از لحاظ فکری با من زاویــه دارد، به من گفت با تــو از نظر فکری خیلی 
فاصله دارم ولی تشــکر می کنم، گفتم چه تشــکری؟ گفت ۲۵ سال است در 
دانشگاه هســتم، یک رئیس دانشگاه نیامد به بخش ما سر بزند ولی شما سه 
بار آمدی. گفتم وظیفه است، در زمینه شنبه های نیکوکاری یک کاری را شروع 
کردیم کــه بچه ها را می آوریم در کار خیر، هفت، هشــت میلیارد تومان تا به 
حال جمع کرده ایم که خود بچه ها دادند. من خودم یک قسمتی را گذاشتم و 
این را دادیم مواد غذایی خریدیم و اینها را به خانواده های فقرایی که شناسایی 
کردیم دادیم. سلامت یعنی سلامت چندمؤلفه ای، یعنی حال خوش، فقط این 
نیســت که ما مریضی را برطرف کنیم، ما باید سلامت اجتماعی را ایجاد کنیم، 
ســلامت روانی و سلامت اجتماعی و سلامت معنوی که ما خوشبختانه برای 

ســلامت معنوی پیش زمینه خیلی خوبی داریم. یکی از اشکال های مهم این 
بوده که مرتب ســاختمانی ساختند و مدیران نیمه کاره رها کردند. مدیر بعدی 
نیامد که آن را تمام کند. یکی از کارهایی که شــهید رئیسی و از کارهای خوبی 
کــه کردند، این بود که پروژه ای را کلنگ نزدند؛ بلکه پروژه های قدیمی را تمام 
کردند. ما پروژه بیمارســتان المهدی را تمام کردیم، پروژه بیمارستان کودکان 
و اسلامشــهر و... . یکی از کارهایی که انجام شد، شــبکه بهداشتی را تقویت 
کردیم. در زمینه فرزندآوری خیلی کمک کردیم، یادمان باشد فرزندآوری مهم 
است. بعضی ها ممکن اســت انتقاد کنند فرزند که می خواهد بیاید، پشتیبانی 
مالی می خواهد. بله، اینها درست است، ولی به نظر من ایران کشور فرصت ها 

است.
یکــی از مهم تریــن ضعف هایی که ما داریم و من ســعی کردم در این مدت 
برطرف کنم، نداشــتن دانش مدیریت در مدیران ما اســت. قبل از اینکه رئیس 
دانشــگاه باشم، به خاطر علاقه شــخصی خودم، هم رفتم MBA خواندم، هم 
DBA خواندم. در دانشــگاه هم راه انداختیم؛ یعنی با بچه ها صحبت کردیم که 
مدیــران باید کلاس های مدیریتی را بگذرانند. بــه آنهایی هم که مدرک ندارند، 
فرصت دادیم در کلاس ها شرکت کنند. لازمه مدیریت، داشتن علم است. وقتی 
من اســتراتژیک پلن بلد نیستم، وقتی بلد نیستم با نیروی انسانی چطور برخورد 
کنم، نمی توانم مدیریت کنم. ما اگــر بتوانیم مقوله مدیریت را حل کنیم، حرف 
اول را می زنیم. به قول مولانا که می گوید: اول ای جان دفع شر موش کن/ بعد 

از آن در جمع گندم کوش کن.
دانشــگاه شــما به نوعی یک مدل کوچک از وزارت بهداشــت است. شما   �

می گویید یکی از اصلی ترین راه های موفقیت این اســت که بخش خصوصی در 
کار بیاید. آیا امکان پذیر است؟ شــما خودتان در دانشگاه تهران اصلا به بخش 

خصوصی فضا دادید؟
مــن تلاش کردم و مدل هایــی را هم با کمک خیران چنــد درصدی این کار 
را انجام دادیم. این کار شــدنی اســت. اما من بالاخره یک مدیر ایرانی هستم و 
بالادســت دارم و واقعا جای تأســف دارد که بعضی چیزها، بعضی از کســانی 
که بالادســت ما بودند، حتی در چیدمان بخش من هم می خواهد دخالت کند. 
این طوری نمی شــود کار کــرد. باید چرخ دنده های سیســتم روان بچرخد. برای 
روان چرخیدن، هرکســی باید کار خودش را بکند و هرکسی باید جایگاه خودش 
را بشناسد. نمی شود از فلان جایگاه بالای کشور بیایند در مسائل ما دخالت کنند. 
به قول معروف تفکیک قوا انجام بشــود و هرکسی کار خودش را درست انجام 
بدهد، البته به نظرم در مسیر رشد هستیم، رشدهای خوبی را شاهد بودیم؛ مثلا 
شــرکت های دانش بنیان در دوره ما در دانشگاه سه برابر شده و فوق العاده کار 

شده است.
من ســعی کردم برخــی چیزها را تغییر بدهم. مدلی هــم که برای مدیریت 
انتخاب کردم مدل مســطح بود یعنی همان طور  که پیامبر اســلام وقتی آدمی 
وارد می شد در آن جایی که امیرالمؤمنین یا حضرت رسول نشسته بود می پرسید 
محمد کیســت؟ در اســلام مدیریت حلقه مسطح اســت و جالب است که در 
جبهه های جنگ هم همین طور بود؛ شــهید ســلیمانی، شــهید همت و شهید 
باکــری که از آنها یاد می کنــم اینها آدم هایی خاکی بودند، بــا هم رفیق بودند 
و ایــن شــیوه را به کار گرفتند. من هم ســعی کردم همیــن کار را بکنم و واقعا 
از کار لــذت می برم. البته بگویم خانواده من به شــدت اصــرار دارند که از کار 
اجرائی کنار بکشم و می گویند ما در این سه سال از تو محروم هستیم. از ما هم 
بالاخره ســنی گذشته و دوست دارم به لحاظ شــخصی بروم سر زندگی خودم 
ولی آنچه تکلیف باشــد در اینجا یا بالاتر یا پایین تر انجام خواهم داد و کوتاهی 

نخواهم کرد.

طبائیان: وزیر بهداشت آینده پزشک خانواده را اجرائی کند
به عنوان سؤال اول به عنوان یک کارشناس باتجربه این حوزه اگر بخواهید به   �

رئیس دولت جدید پیشنهادهایی در حوزه سلامت ارائه بدهید چه پیشنهادهایی 
دارید؟

بحث ســلامت بحث بسیار مهمی است که همه دولت ها با آن درگیر بودند، 
نکته ای که وجود دارد این اســت که هرکسی که ریاست دولت را عهده دار شود 
باید سیاســت های کلی ســلامت را که از طرف مقام معظم رهبری ابلاغ شده، 
ســرلوحه کار خود قرار بدهد. اگــر بتوانیم این سیاســت ها را اجرا کنیم، قطعا 
خیلــی از مشــکلاتمان برطرف می شــود. کارهای خیلی خوبــی در این دولت 
انجام شــد. به هر حال من خودم شــاهد ایــن زحمات بودم، امــا در هر کاری 
که انجام می شــود یک ســری هم نقص و ایراد وجود دارد که ان شاءاالله دولت 
بعدی بتواند سیاســت های خوبی را که اجرا شــده، ادامه بدهد و آن جاهایی را 
که نقص و اشــکال وجود داشــته برطرف کند. از مواردی که بسیار مهم است 
بحث نظام ارجاع، پزشــک خانواده یا در این دولت به اســم ســلامت خانواده 
و همچنین پرونده الکترونیک اســت که کارهای خوبی انجام شــد، به هر حال 

نسخه الکترونیک کار خوبی بود که اجرائی شد و پرونده الکترونیک هم کارهایی 
برایش انجام شــده ولی می دانیم هنوز به آن نتیجه قطعی نرسیده، بحث نظام 
ارجاع و بحث پزشــک خانواده بحث مهمی است که سال ها در همه دولت ها 
مطرح بوده، خیلی از وزرا خواســتند آن را اجرا کنند ولی متأســفانه به صورت 
قطعی اجرا نشد و ان شاءاالله نفر بعد بتواند این بحث را اجرائی کند. نکته مهم 
بعدی بحث پیشگیری است. درست اســت که باید کارهایی برای درمان انجام 
بدهیم ولی پیشــگیری مهم تر است و بحث پیشگیری در بیماری ها را باید حتما 
در اولویت کار قرار بدهیم. چه بهتر اینکه با فرهنگ ســازی بتوانیم جلوی فشار 
خون و دیابت را بگیریم یا در رشــته من بتوانیم جلــوی کبد چرب را بگیریم. با 
کار برنامه ریزی شده و پیشگیری خیلی از مشکلات حل شده و بار مالی سنگینی 

که به بخش درمان و کلیت نظام سلامت وارد می شود را می شود کمتر کرد.
بحث انضباط مالی هم بسیار مهم است. وزارت بهداشت از نظر بودجه یکی 
از بزرگ ترین وزارتخانه هایی اســت که بودجه را دریافت می کند و حتما انضباط 
مالی در ایــن وزارتخانه باید به  طور کامل برقرار باشــد. حوزه های مختلفی در 
وزارت بهداشت داریم و شــاید یک نفر اشراف کامل روی همه حوزه ها نداشته 
باشــد. معاونت آموزشــی، معاونت درمان، معاونت بهداشت، معاونت غذا و 
دارو، تجهیزات و سایر قسمت ها اینها هرکدام شان نیاز به کارشناسی دارد که در 
آن حوزه کار کرده باشــد، اســتفاده از افرادی که در آن حوزه مسلط باشند نکته 
مهمی اســت و باید حتما مورد تأکید قرار بگیرد که از افرادی استفاده بکنیم که 

در آن حوزه مشخص کار کرده باشند.
وزیر جدید از کدام نهاد یا افراد می تواند بهترین مشورت ها را بگیرد؟  �

می شود یک شورای مشورتی یا یک شورای سیاست گذاری در حوزه سلامت 
ایجاد کرد که بتواند به وزیر آینده مشــورت بدهد. اگر شورای سیاست گذاری در 
حوزه های مختلف در وزارت بهداشــت تشکیل بشود، اینکه چه افرادی در چه 
حوزه هایی صاحب نظر هســتند کاملا مشخص اســت و خیلی راحت می توانند 
با این افراد مشــورت کنند به شــرط اینکه وزارت بهداشت وارد سیاست نشود. 
حوزه سلامت حوزه ای اســت مجزا از سیاست و هیچ زمان حوزه سلامت نباید 
با سیاست درگیر باشد به این علت که حوزه سلامت یک حوزه تخصصی است، 
اینکه پرونده الکترونیک داشــته باشیم واقعا با سیاســت خیلی ارتباطی ندارد 
یا اینکه ما در حوزه ســلامت مان نیاز به تمرکز بر حوزه پیشــگیری از بیماری ها 
داریم، این با سیاست ارتباطی ندارد. در این دولت در بعضی از حوزه ها اتفاقات 
خوبی افتاد؛ یکی در بحث پرســتاری، برای اولین بار بعد از چندین سال مصوبه 
تعرفه پرســتاری اجرا شد ولی اشکالاتی هم داشــت بالاخره هر مصوبه ای که 
در ابتدا اجرا می شــود اشــکالاتی دارد. حتما باید در دولت بعد اصلاح تعرفه 
پرســتاری را داشته باشــیم ضمن اینکه برای پرســتارهایمان بحث اضافه کار 
اجبــاری را داریم با عدد ناچیز ۲۰ تا ۲۵ هزار تومان برای هر ســاعت، حتما باید 
اصلاح شــود. درخصوص ســایر موارد مثالی بزنم مثلا با گروه تغذیه صحبت 
 ،ICU کردیم، با متخصصان زنان، با متخصصان بیهوشــی، با فوق  تخصص های
بــا متخصصان گوارش با همــه اینها صحبت کردیم واقعا اکثر بحث هایشــان 
بحث کارشناســی اســت و حرف های درستی است. حرف درســت باید شنیده 
شــود، صحبت های کارشناسی باید شنیده شوند. درخصوص سایر مسائل بحث 
رزیدنت ها بحث مهمی است که به هر حال در این دولت خیلی به آنها رسیدگی 
شد. حقوق شان خیلی بیشتر شد و به عدد ۱۲ میلیون تا ۱۴ میلیون تومان و برای 
متأهلان به عدد بیشــتری رسید ولی باز هم جبران زحمات این عزیزان نمی شود 
و باید فکری کنیم که شــرایط را برایشــان بهتر کنیم. واقعا مشــکلی نداریم که 
بگوییم اینها را نمی شود حل کرد، ولی آن چیزی که باید داشته باشیم این است 
که بخواهیم، وقت بگذاریم، کار کارشناســی کنیم، برایمان اهمیت داشته باشد، 
می توانیم مشکل گروه های مختلف پزشکی را حل کنیم. هدف اصلی  این است 
که آلام مردم کم بشود و همان طور که رهبر بزرگ مان گفتند دردی به غیر از درد 
بیماری نداشــته باشند. باید سعی کنیم این شرایط را برای بیماران فراهم کنیم. 
خوشــبختانه در این دولت پنج دهک اول  به  صورت رایگان بیمه شدند، باز هم 
باید بحث پوشــش همگانی بیمه مان و دسترســی افراد به بیمه را بیشتر کنیم، 
از طرفی باید با اصلاح تعرفه ها پزشــک مان را بتوانیم نگه داریم، باید شرایط را 

فراهم کنیم که پزشک مان در بیمارستان های دولتی مان بماند.
 به نظر شما مهم ترین چالش وزیر بهداشت آینده چیست؟  �

مهم ترین چالش بحث پزشــک خانواده و پرونده سلامت است که باید حتما 
اجرا شــود. البته کار ســختی اســت و قطعا می تواند یکی از چالش های بزرگ 
آینده حوزه سلامت باشد، چون همه دولت ها وارد آن شدند، ولی نتوانستند آن 
را به سرانجام برســانند. معتقدم این کار واقعا شدنی است. واقعا اگر بخواهید 
یک کاری انجام بدهید و تمام و کمال بر آن متمرکز شوید، آن کار انجام می شود 
ولی خوب باید همه موارد در طراحی و اجرا در نظر گرفته بشود. استفاده از نظر 
کارشناسان مختلف، انضباط مالی در کار و اراده و عزم جدی برای پایان  دادن به 

مشکلات طرح مهم است.

گرچه آمارها نشــان می دهند ســهم زنان و مردان از جمعیت دانشــجویان 
دانشــگاهی برابر شــده، حتی در آمارهایــی مثل ورودی های دانشــجویان در 
دانشگاه های سراســری طی سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ سهم زنان به بالای ۶۰ 
درصد رســیده است، اما هنوز سهم زنان از اشــتغال رسمی نهایتا به ۱۴ درصد 
می رســد. این یعنی ســرمایه کمتر، مالکیت کمتر و ســهم بســیار کمتر زنان از 
موقعیت های شــغلی به ویژه رده های بالا که با آمارها هم می خواند. به شکلی 
عجیب، زنان در ایران، حتی به نسبت کشورهای منطقه و هم ارز ما، فقیر هستند 
و این تصادفی نیست. این حاصل پژوهشی درباره خشونت اقتصادی علیه زنان 

است.

 زنی فقیر، خانواده ای ثروتمند
نفیســه آزاد، جامعه شناس و پژوهشگر شهر و جنسیت، از اشاره به پروژه ای 
سه ســاله درباره مســئله اقتصاد زنان شــروع می کند و پیــش از همه از قانون 
و تأثیــری که بر فقیر شــدن زنان می گذارد، می گوید: «زنان در ایران بســیار فقیر 
هســتند، در آمارهای کلان سهم شــان از اشتغال رســمی چیزی بین ۱۲٫۸ تا ۱۴ 
درصد گزارش شــده و درصد مالکیت بر زمین بسیار پایینی دارند و سهم شان از 
مدیریت ارشــد و تصمیم سازی اقتصادی بســیار پایین است. در واقع به شکلی 
عجیب، زنان در ایران، حتی به نسبت کشورهای منطقه و هم ارز ما، فقیر هستند 
و این تصادفی نیست. در ســویه اول این مطالعه همه قوانینی بررسی شده که 
به شــکلی در مســئله اقتصادی برای زنان مؤثر بوده اند، آنچه گرفته می شود و 
داده می شود. این مطالعه نشان می دهد تا چه حد قانون و به ویژه قانون مدنی، 

مانع اقتصادی برای زنان است».
این فقیربودن زنان و طرد آنها از دسترسی به منابع مالی و قدرت نه فقط در 
فضای اجتماعی بلکه در خانواده خود آنها نیز جریان دارد و شاید از آنجا شروع 
می شــود. آزاد این شــرایط را در دو مقوله خشونت آشــکار و پنهان دسته بندی 
می کند و درباره نوع آشکار آن با اشاره به مطالعه توضیح می دهد: «در خشونت 
آشــکار دو موضوع فقر زنان در خانواده و دیگری «پول خانواده، مشــترک برای 
زنان و شخصی برای مردان» مطرح است. با مواردی مواجه هستیم که خانواده 
متمول اســت اما زن در آن خانواده فقیر می ماند. در مواردی اشــاره می شد که 
زنان در خانواده های متمول اشاره می کردند که برای انجام کارهایی مثل هدیه 
برای یکی از نزدیکان یا یک ســری از کارهــای روزمره پول کافی ندارند، چون در 
واقع پولی که برای خانواده اســت به طور مشــترک برای زنان نیست. ما عموما 
طبقه اقتصادی خانواده را یکســان برای زنــان آن خانواده در نظر می گیریم اما 
این طور نیســت، طبقه اقتصادی زنان در خانواده با خانواده برابر نیست. زنان به 
طور معمول تصور می کنند که در پول خانواده ســهیم هستند اما مردها چنین 
ایده ای از پولی که به دســت می آورند ندارند. این پولی است که مرد درمی آورد 
و مرد به صلاح دید تقســیم می کند، گرچه در مواردی توافقاتی نیز ممکن است 
صورت بگیرد. زنان تصور دارند در ابتدا در شرایط اقتصادی مرد شریک می شوند 
اما در واقع زن شــریک نیست، بلکه به میزانی که مرد بهره بدهد می تواند از آن 
شــرایط اقتصادی بهره ببرد. در این خانواده ها که همه طبقه متوســط و مرفه 

هستند پول هست اما تصمیم گیری برای خرج آن برعهده مرد است».

 مالکان بی قدرت
از نظر این پژوهشــگر و بنا بر پژوهش مســئله تنها پول خانواده نیست. آزاد 
در خشــونت پنهان اقتصادی نسبت به زنان عنوان «مالکان بی قدرت» را مطرح 
می کنــد: «زن تملک دارد اما اختیــار آن را ندارد. همان زنی کــه پولی را برای 
خرید هدیه نداشــت، سه دنگ از همان خانه شیک در یک محله مرفه را به نام 
خود دارد اما آن ســه دنگ را نه می تواند تبدیل به قــدرت کند و نه پول. خانم 
دیگری مالک بخش عمده ای از ســهام شرکت همسرش بود اما در هیئت مدیره 
و تصمیمات شــرکت نمی کرد، چون فقط به ســبب مشکلات قانونی که زمانی 
پیش آمده بود، همســرش صلاح دیده بود این درصد به نام او شود. همه اینها 
یعنی داشــتن مالکیت برای این زنان باعث نمی شــود قدرت و تصمیم گیری و 
بهره برداری از آن چیــزی که به زنان انتقال پیدا کرده در اختیار آنها قرار بگیرد. 
بنابراین زن همچنان از نظر مالی در شرایط دیگری قرار دارد. حتی انتقال ارث ها 
به زنان به این معنا نیســت که می توانند شــخصا درمورد آنها تصمیم بگیرند، 

اصولا تصمیم گیری درخصوص پول های بزرگ برعهده مردان است و انبوهی از 
تصمیم های ریز و کوچک هم برای زنان.

در مقابل به نظر می رســد زنــان هم راه هایی برای کمی بهترکردن شــرایط 
خود دارند. راه هایی که خود باز هم شکلی از نابرابری را در خود دارند مثل کار 
ارزان و دریافت دســتمزد کمتر در برابر کار یکسان با مردان برای حفظ شغل و 
موقعیــت. آزاد در رابطه با این اســتراتژی های زنان ادامه می دهد: «یکی از این 
استراتژی ها پنهان کردن بخشــی از پول به شیوه های خاص. دیگری کار ارزان و 
البته تجارت خرد خانگی اســت که زنان بــا مقداری پول بازی می کنند و مثلا با 
تبدیل آن به سکه  برای حفظ ارزش و در دسترس نگه داشتن آن تلاش می کنند. 
زنــان همچنین به گروه های زنانه پناه می برند و از این طریق از زنان اطراف خود 

کمک می گیرند و صندوق های جمعی درست می کنند».
این جامعه شــناس و پژوهشــگر حوزه جنســیت و زنان، نتایــج پژوهش را 
این طور جمع بندی می کند: «زنان فقیرترین اعضای خانواده به نســبت فرزندان 
و همسران شان هســتند. پول و قدرت در طرد اقتصادی زنان هم پیمان هستند، 
یعنی زنان هم از بازارهای اقتصادی طرد می شوند و هم در خانواده از دسترسی 
بــه منابع اقتصادی. زنان در خانواده زیســتی پیش از ازدواج هم از دسترســی 
بــه منابع اقتصادی محروم هســتند. در این بین قانــون در خانوداه ایران، تنش 
خاموش است، چون برخی امکانات دریافت اقتصادی را به آنها داده است و از 

سوی دیگر یک وضعیت سلبی شدید نسبت به زنان دارد».
پژوهش ارائه شده در نخستین نشست جنست و نابرابری در مؤسسه رحمان 
با عنوان «تدوین بسته سیاســتی مداخله در وضعیت خشونت آمیز علیه زنان» 
توسط نفیسه آزاد همراه با زهرا توحیدی، فاطمه صالحی و راضیه مهردادفر در 
همین مؤسسه انجام شده است که متمرکز بر زنان شهری به ویژه تهران است.

پولِ زنانه، پولِ مردانه
همواره به نظر می رســد جامعه نه تنها میان ماهیت کار و جایگاه اقتصادی 
زنان و مردان تفاوت هایی قائل است بلکه پول زنانه و مردانه نیز برایش متفاوت 
است. ســهیلا علیرضانژاد، عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد و پژوهشگر حوزه 
جنسیت و زنان در نتیجه تجربه اش در برنامه های توسعه و توانمندسازی زنان، 
از جنســیتی بودن پول می گوید: «تصور می کنیم پول به عنوان امری که خارج از 
کیفیت هاســت و هرکسی پول داشته باشــد می تواند از آن استفاده کند اما پول 
امری جنســیتی و اجتماعی است و هرکسی که پول دارد لزوما کسی نیست که 
از آن اســتفاده می کند. گرچه این حاصل پروژه های روســتایی درخصوص زنان 
است اما آنچه می گویم درخصوص زنان روستایی، شهری، فرادست و فرودست 

است».
ما با یک ســاختار جنســیتی مواجه هســتیم و میان نــوع مواجهه خانواده 
بــا ایفای نقــش اقتصادی زن، با نوع مواجهه ســایر ارکان جامعــه با فعالیت 
اقتصادی زنان، چندان تفاوتی نیســت. این عضو هیئت علمی دانشــگاه، بنیان 
این ســاخت را در نان آوری مرد، مســتقل از ســطح مالی زن می داند: «اعتقاد 
من بر این اســت که همان قدر که در این ســاخت جنســیتی زنان تحت فشار و 
در حال فروریختن هســتند، مردها نیز تحت فشــارند و محروم از تصمیم گیری 
درباره زندگــی چون تصور می کنند که بدهکار دیگران هســتند، به خصوص در 
اوایــل زندگی. زندگی اقتصــادی خانواده بر مبنای درآمد مرد اســت و بنابراین 
مرد صاحب دارایی های خانه اســت. در خانــه و در محیط کار، درآمد زن و کار 
اقتصادی او همیشه موضوعی فانتزی یا دست دوم حساب می شود. چون تصور 
می شود که او نان آور اصلی نیست. کارکردن او یک امر لوکس و فانتزی است و 

همین نوع نگاه در سیاست گذاری کلان هم دیده می شود».

ثروت فرودستان
با جنسیتی شدن پول هر نوعی از آن به مصارف خاصی می رسد و به شکلی 
متفــاوت دیده می شــود و به باور علیرضانژاد پول مردانــه برای همه اهداف و 
پول زنانه برای اهداف خاص اســت: «پولی به زن داده می شــود برای منظوری 
خاص که مثلا فرزند را جایی ثبت نام کند یا کفشــی بخرد. حتی زنی که شــاغل 
اســت و درآمــدی برای همه اهــداف دارد هم وقتی پولش به خانه می رســد 
صرف اهداف خاص و جزئی تر روزمره ای می شــود که مرد حاضر نیست آنها را 

پرداخت کند. به این صورت اســت که مشــخص نمی شود پول زنان کجا هزینه 
شــده. مقدار زیادی از پول زنان خرج هدیه دادن می شــود چون گمان می کنیم 
با این ســرمایه های مالی سرمایه اجتماعی برای خود می سازیم. این رفتارها در 
زنان و اقوام فرودست دیده می شود، در واقع خصیصه فرودستان است. به نگاه 
آقایان نیز این کار هدر دادن پول اســت و هرگونه سیاست گذاری اتفاق می افتد 
که زن این هزینه ها را نکند. همچنین زن پولی می ســازد که رؤیت ناپذیر اســت، 
لباســی را اتو می کند و پول در جیب همسرش می ماند. به همین دلیل است که 
امکان تهدید برای انجام ندادن این کارها برای زن ایجاد می شود. بنابراین ما زنان 
پــول و کنش اقتصادی را طوری می فهمیم و مردان طور دیگری. در این صورت 
یک نظارت عالیه روی منابع مالی زن هســت که روی منابع مالی مرد نیست و 

این را قانون و عرف و حتی خودمان پذیرفته ایم».
این پژوهشــگر به برخی منابــع مالی زنان مثل پول توی  جیبی از همســر و 
پــدر، دریافت خرج خانــه، حقوق حاصل از اشــتغال، مهریــه و صندوق های 
قرض الحســنه اشــاره کرد که اغلب از نظارت عالیه مردان در امان نیستند. اما 
در ادامه ارثیه را به عنوان شــکلی از منبع مالی متفاوت برای زنان تشریح کرد: 
«مرد یا همسر کمترین دخالت را در ارثیه یا درآمد ناشی از آن می کند، چون فکر 
می کنند مرد دیگری آن را داده است. اما ماهیت پول به مقدار آن هم در نسبت 
با طبقه مهم اســت. در موقعیتی که پول هنگفتی به دست می آید، دیگر هیچ 
چیزی مهم نیســت و مرد نظارت عالیه  خواهد داشت، چون قرار نیست «زن آن 
را حیــف و میل کند یا هدر بدهد و هدیه دهد». به  طور کلی مصرف زنان که در 
تحقیقات نشان داده شده عمدتا مصارفی برای بچه ها و خانواده است، بنابراین 

بیشتر پول «ما» است و مردها روی این هم نظارت عالیه دارند».

فرهنگ، جنسیتی تر از قانون
با همه آنچه به زنــان در خانواده و جامعه می گذرد، گاهی برخی وضعیت 
زنان در نگاه عــرف و فرهنگ را بدتر می دانند. زهرا رهایی، مدیرعامل شــرکت 
نــاوک پخش و دبیــر انجمن زنان کارآفرین، حضور کم رنگ زنــان در بازار کار را 
بنا بر تجربه زیســته می بیند: «واقعیت این اســت که در اقتصاد اصلا جنســیت 
مطرح نیست و در سیاســت های مربوط به کارآفرینی و فعالیت اقتصادی زنان 
نیز همه چیز خوب به نظر می رســد اما در عرصه عمــل و آمارها می بینیم که 
چقدر آمار اشــتغال زنان پایین است. در رشته های فنی و مهندسی هم بیشترین 
کاهش اشتغال را داریم، در حالی که فارغ التحصیلان رشته های فنی و مهندسی 
زنان بسیار زیاد اســت. گرچه من با پرسش چرایی اشتغال پایین زنان وارد بازار 
کار نشــدم اما متوجه شــدم بازار زبان مردانه و زنانه دارد و زبان زنانه در بازار 
هیچ گوش شــنوایی ندارد. یک دلیل آن الگوی نقش است، زن فعال اقتصادی 
که بتواند بر پایه داشــته های خودش و نه بر پایه داشــته های پدر و همســر و 
حمایتگرانش کار کند، یا نداریم یا اگر داریم این قدر درگیر هستند که اصلا مسئله 
جنســیت را فراموش می کنند. آنها فراموش می کننــد که به عنوان یک زن باید 
الگو باشــند تا دیگران از آنها یاد بگیرند. دومین مشکل بردن الگوهای ابرزنی در 
بازار کار است که باعث می شود آن طور که باید و شاید از کار و زندگی خود لذت 
نبریــم، چیزی که من هارمونی می نامم. وقتی ســر کار می رویم نگران فرزندان 
خود هستیم و وقتی در خانه هستیم نگران قسط هاییم و وقتی همه اینها انجام 
شــد نگرانیم که ورزش نکرده ایم و خود را مقایســه می کنیم با زنی که در خانه 
مانده و به تمام اینها رســیده اســت، یعنی هم با جامعه زنان و هم با خودمان 
دچار تعارض و مشکل می شویم، چون همیشه به یک چیزی و یک جایی مدیون 
هســتیم، در حالی که مردان این درگیری و دغدغــه را ندارند. بنابراین حتی اگر 
محیط مناســب باشــد خودمان، خودمان را آزار می دهیم. یک قدم که به عقب 

برویم اینها ریشه فرهنگی و تربیتی دارد».
رهایی در پایان این فشار فرهنگی برای خروج زنان از بازار کار را تنها بر دوش 
خود زنان نمی داند: «از سوی دیگر مردانی که همراه هستند و به زنان خود اجازه 
خطرکردن و انتخاب آزادانه می دهند، در جامعه مردان به شدت تحقیر می شوند. 
خیلی اوقات زمانی که می خواهند زنی را از بازار کار بیرون کنند به خود او چیزی 
نمی گویند و به همسر او حمله می کنند و تحقیرش می کنند. متأسفانه این ادبیات 
در زنان هم رایج است و زنان را نیز شماتت می کنند. به همین دلیل است که فهم 

من از خشونت، بیشتر چیزی است که زاییده فرهنگ است تا قانون».

پیشنهادهایی برای دولت آینده در گفت وگو با دکتر حسین قناعتی و دکتر امیرپاشا طبائیان
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